
Bodo obračunski čeki pripomogli k
uspešnejšemu gospodarjenju

V vseh sredinah se je priče-
la razprava o uvedbi verižne-
ga sistema plačevanja z obra-
čunskimi čeki, s katerim naj
bi dopolnili sedanji način po-
ravnavanja finančnih obvez-
nosti. Delegati slovenskega
gospodarstva so o tem predlo-
gu razpravljali na seji koordi-
nacijskega odbora za tržišče
in ustvarjanje ter delitev do-
hodka pri gospodarski zbor-
nici in ugotovili, da predlaga-
ni sistem ne omogoča zmanj-
šanja družbenih stroškov pla-
čilnega prometa razen v okvi-
ru ene same podružnice SDK.
Podprli so zamisel, da bi mo-
rali večjo pozornost posvetiti
odpravi slabosti dosedanjega
živahnega načina poslovanja
preko SDK in omogočiti
izboljšanje internega plačilne-
ga prometa ter prometa preko

skupnega prihodka. Prav ta-
ko predlagani sistem verjetno
ne bo zmanjšal potrebne koli-
čine denarja v obtoku, temveč
bo v posameznih primerih,
celo povečal kreditno odvi-
snost OZD od bank.

Zaradi tega bodo tudi vplivi
na monetarni sistem in na po-
dročje emisije denarja dokaj
šibki. Opozorili so tudi, da bo-
do posamezne panoge imele
različne ugodnosti po uvedbi
takega načina plačevanja, saj
bo panoga trgovine in storitev
imela znatno boljše pogoje za
doseganje likvidnosti kot
OZD predelovalne industrije
in kmetijstva. Delegati so
opozorili, da bo uveljavitev te-
ga sistema, ki bo terjala od
OZD, da sama vodi evidenco
prispelih in izdanih čekov, še
povečala stroške v poslovanju

OZD, pa tudi v velikih gospo-
darskih sistemih, uvedba
obračunskega čeka ne bo bi-
stveno zmanjšala stroškov,
saj so dosedaj poravnane ob-
veznosti potekale preko raču-
nalnika brez obračunskega
čeka. Opozorili so tudi, da bi
lahko prišlo do nezaupanja do
tovrstnih čekov, posebno če
ne bodo temeljne banke pri-
pravljene prevzeti garancije
za izdane obračunske čeke, to
pa bi pomenilo tudi zastoje v
blagovnem prometu. Zaradi
tega so člani odbora sprejeli
sklep, da naj SDK podrobneje
prouči vse možne posledice,
ki bi nastale z uvedbo obra-
čunskega čeka še pred posku-
sno fazo uvajanja tega sistema
poslovanja, posebno še ker je
vprašanje konverzije presež-
kov obračunskih čekov v ži-
ralni denar in zagotavljanje
bančne garancije v primerih
nepokritih negativnih saldov
udeležencev v obračunu, ter
prenosu obračunskih čekov
od dolžnika do upnika ne-
sprejemljivo za gospodarstvo
zlasti za bančništvo. Prav ta-
ko pa naj predlagatelj odgo-
vori tudi na vsa ostala vpraša-
nja in dileme, ki so zajete v
predlogu stališč;ki jih je spre-
jel koordinacijski odbor za tr-
žišče ter ustvarjanje in delitev
dohodka. Podprli pa so priza-
devanja za uvedbo takega si-
stema, ki bo omogočil - in to
je lahko tudi obračunski ček,
kot neobvezno plačilno sred-
stvo - boljše finančno poslo-
vanje. B. P.


